
Rozhovor

O tom, jak Praha zapojuje veřejnost 
do městského plánování, a proč je 
taková spolupráce důležitá pro město 
i jeho obyvatele, se dozvíte v rozhovoru 
s Jakubem Hendrychem, který za Institut 
městského plánování a rozvoje (IPR) 
hlavního města Prahy stojí za projektem 
Nového Hlaváku.

Jak probíhal participační proces s veřejností 
u Soutěžního dialogu Nový Hlavák?

Našim cílem bylo získat od lidí – obyvatel, 
cestujících i pracujících v okolí – co nejširší 
názor na současný stav Vrchlického sadů 
a Odbavovací haly. Proto jsme pro zájemce 
připravili dvě komentované vycházky celým 
územím Hlaváku. Potkali jsme se především 
s místními na setkání a vytvořili anketu, které 
se zúčastnilo asi 800 lidí. Zmapovali jsme 
tak vztah veřejnosti k nádraží i Vrchlického 
sadům a získali i lepší představu o jejich 
očekáváních. Součástí participace byly také 
rozhovory s provozovateli a antropologická 
sonda s uživateli parku. Výsledky celého 
participačního procesu byly součástí zadání 
pro Soutěžní dialog, takže architektonické 
týmy na ně mohli reagovat a přizpůsobit 
tomu své návrhy. Současně kolegové 
z Kanceláře participace jsou součástí 
přizvané skupiny odborníků, a právě 
s ohledem na potřeby vzešlé od veřejnosti 
návrhy komentují. 

V čem spočívají výhody participačního 
procesu v městském plánování?

Praha se neustále vyvíjí a role městského 
projektování získává na významu, i obyvatelé 

více vnímají prostor, ve kterém se pohybují 
a žijí. Když do projektů zapojíme veřejnost, 
můžeme lépe reagovat na poptávku 
obyvatel, na to, co jim ve městě schází nebo 
co by rádi v Praze viděli. Navíc tím budujeme 
konsensus se zapojením různých skupin 
a podporujeme větší informovanost Pražanů 
o tom, co se ve městě děje.

Existuje nějaký osvědčený recept, jak 
participační projekt nastavit?

V roce 2016 v IPR vznikl Manuál participace, 
v němž shrnujeme různé postupy, jakými 
zapojení veřejnosti do příprav projektů 
v Praze může fungovat. Univerzální postup 
ale nemáme, vždy je potřeba hledět na 
kontext daného projektu. Základní principy 
ale máme nastavené dobře a v IPR pracuje 
několik odborníků, kteří mají tolik zkušeností, 
že dokážou participační proces sestavit na 
míru pro konkrétní projekt.

Který další projekt se zapojením veřejnosti 
byste vyzdvihl?

Zmínil bych například projekt Vltavské 
filharmonie, kde byla veřejnost zapojena 
jak před zadáním samotné soutěže, tak ve 
fázi komentování návrhu. V první fázi sběru 
podnětů proběhlo rozsáhlé reprezentativní 
sociologické šetření a doplňující anketa 
zacílená na širokou veřejnost. V rámci 
projektu byli dále zapojeni potenciální 
budoucí uživatelé prostoru: kromě orchestrů 
i hudební školy nebo kulturní spolky.

Po vyhlášení vítězného návrhu se k němu 
občané vyjadřovali přímo u stanice metra 
Vltavská, kde filharmonie bude stát, a to 
v takzvaném participačním kontejneru. 
Obyvatelé Prahy 7 i dalších městských částí 
byli pozváni i na diskusi s autory vítězného 
návrhu a součástí participačního projektu 
byla i anketa přímo v participačním 
kontejneru a na internetu pro ty, kteří se 
nemohli zapojit fyzicky. Tak jako u Vltavské 
filharmonie bude konzultace vítězného 
návrhu součástí také projektu Nový Hlavák. 
Tato část nás čeká po vyhlášení výsledků 
Soutěžního dialogu před další navazující 
projekční fází
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Ve druhém vydání newsletteru jsme se zaměřili na úspěšnou přeměnu nádraží v polských 
Katovicích, které s pražským Hlavním nádražím sdílí období svého vzniku a brutalistický styl. 
Přinášíme také další zajímavé informace o tom, jak se do městského plánování zapojuje 
veřejnost a proč je zastoupení občanů důležité. Řešená území pak mohou sloužit jako živý 
veřejný prostor, a v případě Hlaváku ne pouze jako dopravní uzel pro cestující. Přejeme vám 
příjemné čtení.

Inspirace ze zahraničí

Nádraží Katovice:  
od brutalismu k moderní 
stanici pro 21. století

Nádraží v Katovicích, které se cestujícím 
otevřelo v roce 1972, je dnes jedním 
z nejvýznamnějších železničních uzlů 
v Polsku. Slouží jako důležitý spojovací bod 
pro cestující směrem do významných 
měst v Polsku i do evropských destinací. 
Denně tudy projede více než pět set vlaků, 
tedy o něco méně než pražským Hlavním 
nádražím. Původní katovické nádraží 
a pražská Nová odbavovací hala mají 
mnoho společného – polohu v centru 
města, vznik v 70. letech minulého století, 
brutalistický styl a nutnost rekonstrukce. 
V Polsku však už proběhla, Praha se na ni 
intenzivně připravuje.

Katovická hlavní stanice začala počátkem 
tisíciletí trpět zhoršujícím se stavem 
konstrukcí sloupů ve tvaru pohárů, což 
vedlo k její demolici. Modernizace nového 
nádraží v Katovicích zahrnovala renovaci 
a modernizaci tehdejší konstrukce. Prostoru 
pro cestující je po rekonstrukci třikrát více než 
ve staré budově, výrazně se navýšila také 
nabídka služeb a obchodů.

Součástí plánu byla také prosklená 
konstrukce, která spojila budovu nádraží 
s obchodními a kancelářskými prostory 
nákupního centra, které vzniklo hned vedle 
nádraží na novém náměstí Szewczyk. Tam 
mohou místní i cestující najít restaurace 
nebo hřiště pro děti. Nová skleněná 
konstrukce stylově vychází z brutalistické 
stavby 70. let, ovšem návrh přidal více 
skleněných ploch, aby budova působila 
vzdušněji a světleji.

Revitalizace nádraží v Katovicích nebyla 
pouze vítanou změnou pro samotné město, 
ale také symbolem důležitosti investic do 
železniční infrastruktury, které zlepšily mobilitu 
obyvatel a propojily Katovice s dalšími 
evropskými městy. Cíl projektu Nový Hlavák 
je podobný jako to, co se podařilo vytvořit 
v Katovicích – zpříjemnit stanici cestujícím, 
šetrně navázat na odkaz staré budovy ze  
70. let, přinést pestřejší složení služeb místním 
a vytvořit nový veřejný prostor, který bude 
funkční součástí centra města.

Zdroj: Flyz1, CC BY 3.0 <https://creativecommons.org/licenses/by/3.0>,  
via Wikimedia Commons

Zdroj: Antekbojar, CC0, via Wikimedia Commons

Kdo bude autorem Nového Hlaváku?

V minulém vydání newsletteru jsme shrnuli výsledky participace s veřejností, které slouží 
jako jeden z podkladů pro architektonické týmy. Architekti pracují také s dalšími podklady ze 
zadávací dokumentace a zúčastnili se i prohlídky samotného Hlavního nádraží a jeho okolí. Kdo 
jsou finalisté soutěžního dialogu?

Henning Larsen Architects
Studio vzniklo v Dánsku v roce 1959 a jejich práce se vyznačuje moderním a funkčním designem, 
s důrazem na udržitelnost a harmonii s okolím. Od svého vzniku získalo mnoho prestižních 
ocenění za své projekty, včetně muzeí, divadel, škol a kancelářských budov. Henning Larsen 
Architects se také věnuje tvorbě a rozvoji veřejných prostranství, která obohacují městský život. 
Jednou z jejich novodobých nejslavnějších staveb je i budova opery v islandském Reykjavíku. 

Miralles Tagliabue EMBT SLP + OCA architects
Tým je složený ze španělského studia Miralles Tagliabue EMBT a OCA Architects Prague, které je 
českou pobočkou stejnojmenného architektonického studia ze Španělska. Miralles Tagliabue 
EMBT má aktuálně několik poboček po celém světě a mezi jeho úspěšné projekty se řadí 
například veřejná prostranství HafenCity v Hamburku. Jejich filosofií je změna prostředí skrze 
podrobné pozorování místa a zároveň pomocí respektování místa, jeho historie a kultury. OCA 
Architects Prague stojí za vítězným návrhem dostavby výstavní haly Kongresového centra 
Praha, který se nyní připravuje.
       

 

re:architekti + baukuh + Yellow Office
Český architektonický ateliér re:architekti se spojil se dvěma italskými ateliéry baukuh studio 
associato a Yellow Office di Francesca Benedetto. Při přípravě návrhu Nového Hlaváku 
těží všechna zmíněná studia a ateliéry ze zkušeností s veřejnými stavbami i krajinářskou 
architekturou a urbanismem. Re:architekti v minulosti připravili návrh proměny libereckého 
Papírového náměstí a jeho okolí nebo koncepční studii revitalizace dopravního terminálu na 
pražském Černém Mostě. Italská studia společně navrhla podobu nové knihovny v Miláně.

Henning Larsen Architetcs – Opera v Reykjavíku

HafenCity – Miralles Tagliabue                                               Kongresové centrum – OCA Architects Prague

re:architekti - Terminál Černý Most                 baukuh + Yellow Office – Návrh knihovny v Miláně
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Lidé na Hlaváku v průměru 
stráví  24 minut.

Co se o Novém Hlaváku píše v médiích

O aktuální situaci i budoucnosti Hlaváku napsali v září na iDNES.cz a Nový Hlavák byl tématem 
pořadu K věci Českého rozhlasu, kde o projektu mluvil Petr Hofhanzl ze Správy Železnic.

iDNES.cz:  Kapacity hlavního nádraží v Praze nemusí stačit, ve hře je i podzemní stanice

Český rozhlas:  Nový Hlavák jako železniční brána do Prahy. Vítězný návrh bude vybrán na konci 
roku, přibližuje Petr Hofhanzl ze Správy železnic • mujRozhlas
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Nádraží jako přirozená součást města

Mezi další klíčová témata ze srpnového 
kulatého stolu Správy železnic, o kterém 
jsme vás informovali v minulém čísle, patří 
role Hlavního nádraží v metropoli. Na území 
Prahy nyní existuje deset železničních tratí, 
z nichž většina prochází centrem města. 
Vlaky v hlavním městě jezdí už 193 let, denně 
obslouží asi 160 tisíc cestujících a zároveň 
budou hrát klíčovou roli pro budoucí rozvoj 
mobility v Praze.

S růstem hranic města a stálým přílivem 
nových obyvatel se stává nezbytným 
přemýšlet o dopravní infrastruktuře. Pražské 
plány počítají s nárůstem obyvatelstva 
o 400 tisíc. Nové projekty, jako například Nový 
Hlavák, spolu s investicemi do železnice, 
mají potenciál vytvořit moderní a udržitelný 
dopravní systém, který bude sloužit všem 
generacím, podobně jako metro nebo 
tramvajová síť.

Důležité je také otevřít samotná nádraží 
obyvatelům v okolí, aby nesloužila pouze 
cestujícím. Nové projekty, které Správa 
železnic ve spolepráci s hlavním městem 
realizuje, například nová trať z Prahy do 

Kladna s připojením na letiště, přinesou 
několik nových stanic a zastávek, které 
zlepší spojení v rámci města a nabídnou 
rozmanitou nabídku služeb. Plánovaná 
rekonstrukce Masarykova nádraží zase zvýší 
průchodnost území, které dosud tvořilo 
neprostupnou bariéru v centru města. 
Terminál na Smíchově pak propojí železnici, 
autobusy, metro a tramvaje do jednoho 
centrálního bodu a zkultivuje okolní prostředí.

Na Hlaváku začaly pozitivní změny před 
dvěma lety s otevřením podchodu na 
Žižkov. Tento podchod vznikl jako reakce na 
dlouholetou snahu lidí překonávat koleje, 
ačkoli to nebylo legálně možné. Nyní slouží 
především obyvatelům Žižkova, kteří se dříve 
museli složitě dostat k hlavnímu vchodu 
nádraží. Podobné zlepšení a polidštění 
je cílem projektu Nový Hlavák. Záměrem 
je intuitivně propojit jeho různé části, 
rozšířit nabídku služeb v odbavovací hale 
a revitalizovat nyní nechvalně proslulý 
„Sherwood“, aby se Hlavák stal nedílnou 
součástí městského centra jak pro cestující, 
tak pro místní obyvatele.

https://www.idnes.cz/praha/zpravy/nadrazi-praha-vlaky-kapacita-trat-vrt-rychlotrat.A230831_142002_praha-zpravy_vich
https://www.mujrozhlas.cz/k-veci-stepanky-duchkove/novy-hlavak-jako-zeleznicni-brana-do-prahy-vitezny-navrh-bude-vybran-na?_gl=1*1awt7oa*_up*MQ..*_ga*NDMxNDY0ODE3LjE2OTUzMDUzMTY.*_ga_6Z9P2DCK5G*MTY5NTMwNTMxNS4xLjAuMTY5NTMwNTMxNy4wLjAuMA..
https://www.mujrozhlas.cz/k-veci-stepanky-duchkove/novy-hlavak-jako-zeleznicni-brana-do-prahy-vitezny-navrh-bude-vybran-na?_gl=1*1awt7oa*_up*MQ..*_ga*NDMxNDY0ODE3LjE2OTUzMDUzMTY.*_ga_6Z9P2DCK5G*MTY5NTMwNTMxNS4xLjAuMTY5NTMwNTMxNy4wLjAuMA..

